
PROTOKÓŁ Z XXXI SESJI RADY GMINY BORKI 

Z DNIA 29 PAŹDZIERNIKA 2020 R. 

 

DO PUNKTU 1 

Otwarcie sesji. 

Godz. 12.00 

Miejsce: Sala w remizie OSP Borki 

Przewodnicząca Rady Gminy Danuta Kucio dokonała otwarcia sesji. Poprosiła członków rady 

o zalogowanie się do systemu E-Rada oraz przypomniała radnym, że obrady sesji są 

transmitowane online i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. W/w 

nagrania zostaną udostępnione na stronie internetowej Urzędu Gminy Borki i na BIPie Gminy 

Borki. Na sesji obecnych było 12 radnych, co stanowi quorum do podejmowania uchwał. 

Następnie Przewodnicząca powitała Wójta Gminy Borki Pana Radosława Sałatę, Panią 

Skarbnik Katarzynę Krupę, Panią Małgorzatę Kulikowską, Radnych, Sołtysów, oraz pozostałe 

osoby przyglądające się obradom sesji. 

DO PUNKTU 2 

Przyjęcie porządku obrad. 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio przedstawiła radnym porządek obrad XXXI Sesji Rady 

Gminy Borki: 

1. Otwarcie posiedzenia. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Informacja Wójta Gminy o pracy od ostatniej sesji. 

4. Informacja Przewodniczącej Rady Gminy o pracy od ostatniej sesji. 

5. Działalność kulturalna w gminie Borki. 

6. Dyskusja. 

7. Stan dróg w gminie Borki. 

8. Dyskusja. 

9. Sprawozdanie z wykonania budżetu za I półrocze 2020 r. 

10. Dyskusja. 

11. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Borkach. 

12. Dyskusja. 



13. Sprawozdanie z Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Borkach z realizacji zadań 

z zakresu wspierania rodziny za rok 2019. 

14. Dyskusja. 

15. Przyjęcie uchwały Rady Gminy Borki: 

15.1 w sprawie sporządzenia oceny zasobów pomocy społecznej Gminy Borki za rok 

2019; 

15.2 w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w rodzinie 

oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie Gminy Borki na lata 2020- 2025; 

15.3 w sprawie zmian uchwały budżetowej na rok 2020; 

15.4 w sprawie wieloletniej prognozy finansowej; 

15.5 w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości obowiązujących 

na terenie gminy Borki na rok 2021; 

15.6 zmieniająca uchwałę Nr XI.57.2015 z dnia 20 listopada 2015 r. w sprawie 

wprowadzenia zwolnień od podatku od nieruchomości na terenie gminy Borki; 

15.7 w sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Borki z Organizacjami 

Pozarządowymi oraz Podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności 

pożytku publicznego i wolontariacie na rok 2021. 

16. Rozpatrzenie przez Radę Gminy Borki odwołania od decyzji Wójta Gminy Borki  

w sprawie funduszu sołeckiego przypadającego sołectwu Borki na rok 2021. 

17. Sprawy bieżące Rady Gminy Borki. 

18. Interpelacje i zapytania Radnych. 

19. Wnioski stałych Komisji Rady, Radnych i Wójta. 

20. Przyjęcie protokołu z XXX sesji Rady Gminy. 

21. Zakończenie posiedzenia. 

 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio zapytała zebranych, czy są pytania, uwagi i wnioski do 

przedstawionego porządku obrad. 

Pan Wójta Radosław Sałata zawnioskował o dodanie do porządku obrad uchwały w sprawie 

zmiany statutu Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Borkach, w sprawie wyrażenia zgody 

na zawarcie umowy z Powiatem Radzyńskim dotyczącej przejęcia zadania publicznego 

Powiatu Radzyńskiego w zakresie obowiązków z zakresu zimowego utrzymania dróg 

powiatowych w sezonie 2020-2021 r. oraz uchylającej uchwałę w sprawie powierzenia 



Zastępcy Wójta Gminy Borki reprezentowania Gminy Borki w Zgromadzeniu Związku 

Komunalnego Gmin Powiatu Radzyńskiego. 

Pan Radny Tomasz Kwaśny powiedział „Jeszcze mam pytanie odnośnie, bo zawsze jak były 

uchwalane stawki podatkowe, to też była i uchwała w sprawie obniżenia średniej ceny skupu 

żyta  przyjmowanego obliczeń podatku, a w tym nie widzę zestawie uchwał.” 

Pan Wójt Radosław Sałata powiedział, że jak były przygotowywane materiały na sesję to nie 

był jeszcze ogłoszony komunikat na podstawie którego tworzy się uchwałę. Uchwała ta będzie 

na kolejnej sesji. 

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała w sprawie zmiany statutu Gminnego Ośrodka 

Pomocy Społecznej w Borkach w obecności 12 Radnych 12 głosami ,,za” została dodana  

do porządku obrad. 

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała w sprawie powierzenia Zastępcy Wójta Gminy 

Borki reprezentowania Gminy Borki w Zgromadzeniu Związku Komunalnego Gmin Powiatu 

Radzyńskiego w obecności 12 Radnych 12 głosami ,,za” została dodana do porządku obrad. 

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy  

z Powiatem Radzyńskim dotyczącej przejęcia zadania publicznego Powiatu Radzyńskiego  

w zakresie obowiązków z zakresu zimowego utrzymania dróg powiatowych w sezonie 2020-

2021 r. w obecności 12 Radnych 12 głosami ,,za” została dodana do porządku obrad. 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio ogłosiła głosowanie nad przyjęciem porządku obrad.  

Po przeprowadzonym głosowaniu 12 głosami „za” porządek obrad został przyjęty. 

Porządek obrad po zmianach: 

1. Otwarcie posiedzenia. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Informacja Wójta Gminy o pracy od ostatniej sesji. 

4. Informacja Przewodniczącej Rady Gminy o pracy od ostatniej sesji. 

5. Działalność kulturalna w gminie Borki. 

6. Dyskusja. 

7. Stan dróg w gminie Borki. 

8. Dyskusja. 

9. Sprawozdanie z wykonania budżetu za I półrocze 2020 r. 

10. Dyskusja. 

11. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Borkach. 



12. Dyskusja. 

13. Sprawozdanie z Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Borkach z realizacji zadań 

z zakresu wspierania rodziny za rok 2019. 

14. Dyskusja. 

15. Przyjęcie uchwały Rady Gminy Borki: 

15.1 w sprawie sporządzenia oceny zasobów pomocy społecznej Gminy Borki za rok 

2019; 

15.2 w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w rodzinie 

oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie Gminy Borki na lata 2020- 2025; 

15.3 w sprawie zmian uchwały budżetowej na rok 2020; 

15.4 w sprawie wieloletniej prognozy finansowej; 

15.5 w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości 

obowiązujących na terenie gminy Borki na rok 2021; 

15.6 zmieniająca uchwałę Nr XI.57.2015 z dnia 20 listopada 2015 r. w sprawie 

wprowadzenia zwolnień od podatku od nieruchomości na terenie gminy Borki; 

15.7 w sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Borki z Organizacjami 

Pozarządowymi oraz Podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności 

pożytku publicznego i wolontariacie na rok 2021; 

15.8 w sprawie zmiany statutu Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Borkach; 

15.9 w sprawie powierzenia Zastępcy Wójta Gminy Borki reprezentowania Gminy Borki 

w Zgromadzeniu Związku Komunalnego Gmin Powiatu Radzyńskiego; 

15.10 w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy z Powiatem Radzyńskim 

dotyczącej przejęcia zadania publicznego Powiatu Radzyńskiego w zakresie 

obowiązków z zakresu zimowego utrzymania dróg powiatowych w sezonie 2020-2021 

r. 

16. Rozpatrzenie przez Radę Gminy Borki odwołania od decyzji Wójta Gminy Borki  

w sprawie funduszu sołeckiego przypadającego sołectwu Borki na rok 2021. 

17. Sprawy bieżące Rady Gminy Borki. 

18. Interpelacje i zapytania Radnych. 

19. Wnioski stałych Komisji Rady, Radnych i Wójta. 

20. Przyjęcie protokołu z XXX sesji Rady Gminy. 

21. Zakończenie posiedzenia. 



 

DO PUNKTU 3 

Informacja Wójta Gminy o pracy od ostatniej sesji. 

Pan Wójt Radosław Sałata przedstawił sprawozdanie od ostatniej sesji, czyli za okres od 21 

września 2020 r. do 29 października 2020 r. 

Jeśli chodzi o pracę od ostatniej sesji to, do dnia dzisiejszego referat rozwoju i inwestycji: 

zadanie pod nazwą przebudowa infrastruktury wodociągowej w gminie Borki, przygotowano 

wniosek rozliczający zaliczkę na roboty budowalne, dostarczono do Urzędu Marszałkowskiego 

dokumentację podwykonawczą z wykonanych wodociągów oraz zgłoszono do nadzoru 

budowalnego zakończenie prac oraz uzyskano pozwolenia na użytkowanie. W ramach tego 

samego zadania referat przygotował dokumentację przetargową na zakup 1100 sztuk  

i montażu wodomierzy ze zdalnym odczytem oraz uruchomienie platformy dla mieszkańców 

do której będą mogli się zalogować żeby sprawdzić swoje odczyty oraz zapłacić faktury. 

Przetarg jest rozstrzygnięty, zadanie jest już realizowane przez firmę PAGOS z Żakowoli 

Radzyńskiej, za kwotę 798 tysięcy brutto. Szczegółowy harmonogram wymiany wodomierzy 

jest udostępniony na tablicach sołeckich i w internecie. Zadanie pod nazwą Ekoenergia  

w gminie Borki- trwa podpisywanie umów z osobami deklarującymi chęć wzięcia udziału  

w projekcie. Zadanie poda nazwą termomodernizacja części mieszkalnej budynku użytkowo-

mieszkalnego w Woli Osowińskiej, zakończono prace budowlane w budynku, prace są już 

odebrane. Wartość umowy to 258 930 złotych, z czego 85% są koszty kwalifikowalne, 

podlegają dofinansowaniu. Przeprowadzono i rozstrzygnięto zapytanie ofertowe  

na wykonanie tablicy informacyjne. Do tego projektu zakupiono już gaz do nowego zbiornika 

przy budynku, rozliczono inspektorów nadzoru, teraz pracownicy Zakładu czyszczą i sprzątają 

teren w koło,  wokół. Zadanie pod nazwą termomodernizacja budynku Szkoły Podstawowej  

w Tchórzewie-Kolonii- zakończono czynności odbiorowe, skompletowano dokumentację 

podwykonawczą oraz zgłoszono do nadzoru zakończenie budowy. Trwa przygotowanie 

wniosku rozliczającego zaliczkę na kwotę ponad milion złotych.  Przeprowadzono  

i rozstrzygnięto zapytanie ofertowe na wykonanie tablic informacyjnych do projektu. Zadanie 

pod nazwą nowa odsłona gminy Borki- rewitalizacja, przygotowano wniosek rozliczający 

zaliczkę na zadania świetlicę we Wrzosowie i placu w Borkach. Wniosek został uzupełniony  

o dokumentację powykonawczą oraz zgłoszone zostało zakończenie prac do nadzoru 

budowlanego, rozliczono inspektorów nadzoru, zakończono prace budowlane przy rzece 



Bystrzyca, wartość prac 290 900 złotych. Prace budowlane odebrano od wykonawcy, 

skompletowano dokumentację odbiorową. W ramach rewitalizacji park w Woli Osowińskiej, 

trwa szacownie wartości do przetargu, uaktualniono kosztorysy, planowane jest ogłoszenie 

przetargu na zagospodarowanie zieleni do końca listopada. Zakup wyposażenia do świetlicy 

we Wrzosowie, zakupiono szafy, stoły, trwają procedury zakupu namiotów. Napisano  

i uzupełniono wniosek o odbudowę centrum opiekuńczo-mieszkaniowego we Wrzosowie,  

do Lubelskiego Urzędu Wojewódzkiego wydziału społecznego, wartość projektu 5 575 240,48 

zł. Wniosek przeszedł wymogi formalne i merytoryczne, został pozytywie zarekomendowany 

przez Lubelski Urząd Wojewódzki do Ministra Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej. Zadanie 

rozbudowa oczyszczalni ścieków w Borkach, uzupełniono wniosek merytorycznie na wezwanie 

PROW oraz złożono korekcję w terminie, wartość zadania prawie 3 miliony złotych, 

wnioskowane dofinansowanie 1,5 miliona złotych. Oczekujemy na dalsze ewentualne 

wezwanie do uzupełnień oraz podpisanie umowy. Złożono wnioski o dofinansowanie 

kolejnych inwestycji na rok 2021 z Rządowego Funduszu Inicjatyw Lokalnych m. in. na 

dofinansowanie rozbudowy oczyszczalni ścieków w Borkach, gdyż to dofinansowanie jest 

63,63 procenta, więc ten wkład własny chcielibyśmy z tego rządowego funduszu pokryć. 

Wiejski Dom Kultury w Woli Chomejowej- budowę zakończono i odebrano budynek, trwa 

przygotowanie wniosku o rozliczenie inwestycji. PROW pozytywnie rozpatrzył całą 

dokumentację przetargową. Trwa zlecanie opracowywania instrukcji PPOŻ i zakupu gaśnic 

celem zgłoszenia do odbioru przez straż. Zakupiono również opał do budynku.  

Trwa realizacja projektu pod nazwą „Wesołe Przedszkolaki w gminie Borki” do końca 

października trwa realizacja zajęć dodatkowych.  Zawieszono realizację projektu Klub Seniora 

w gminie Borki oraz Klub Senior+ w Osownie. Od października jest planowane wznowienie 

działalności, ale w związku z czerwoną strefą i prośbą wojewody, nawet zaleceniem, te kluby 

są zamknięte. Zadanie pod nazwą „Bądź świadomy w swojej dziedzinie” z końcem września 

zakończono realizację szkoleń. Trwa realizacja uzgodnień projektu remontu i rozbudowy 

Pałacu w Woli Osowińskiej, trwają uzgodnienia z Lubelskim Urzędem Ochrony Zabytków. 

Trwają prace elektryczne w budynku po byłym posterunku Policji. Rozpoczęto uzgodnienia  

w zakresie gazyfikacji gminy Borki, początkowo w miejscowości Borki spółka planuje rozpocząć 

inwestycję, już tutaj prace są zaawansowane. W pierwszym etapie będzie ulica Parkowa, część 

Wojska Polskiego i Spółdzielcza. Cały czas czekamy aż mieszkańcy zadeklarują się, jeśli będzie 

odpowiednia ilość to spółka gazownicza powiedziała, że będzie realizować następny etap. 



Wspólnie z LBT Zapiecek przygotowujemy, przygotowano wniosek o rozwój infrastruktury 

rowerowej. Ubiegamy się o środki na zagospodarowanie terenu przy moście w Tchórzewie 

Kolonii, przy Tyśmienicy. Jeśli chodzi o ochronę środowiska to w trakcie wydawania decyzji 

środowiskowej, tutaj m. in. o wnioski, które są składane przez firmy, które chcą założyć farmy 

fotowoltaiczne na terenie naszej gminy, ale także od drogi gminnej Olszewnica-Borowe, jest 

to odcinek ponad kilometr więc taka decyzja musi być podjęta. Tu jest sprawa utrudniona,  

bo to jest nasza gmina ale leży na terenie gminy Radzyń, więc my nie możemy tego robić tylko 

Radzyń, więc jesteśmy od nich uzależnieni. Przygotowaliśmy i wysłaliśmy wniosek  

o dofinansowanie dla na wyposażenie dla OSP z terenu gminy Borki do Funduszu 

Sprawiedliwości. Bardzo fajny wniosek, tylko 1% wkładu ale zobaczymy, bo zapewne cała 

Polska składała. Czekamy na rozstrzygnięcie. Bieżące prace w ramach spisu rolnego, który trwa 

do 30 listopada. Teraz rachmistrzowie i pracownicy GUS dokonują spisu rolnego. Tutaj też 

apel, jeżeli Państwo spotkają się czy będą rozmawiać z rolnikami to żeby po prostu dokonywali 

tego spisu. Na pewno dużo osób będziemy mogli zrobić telefonicznie, ale jak coś to u nas jest 

dedykowany pracownik, Pani Katarzyna Bober, jest stanowisko komputerowe, żebyśmy zrobili 

ten spis jak najlepiej.  

Przeprowadziliśmy wybory do czwartej kadencji Młodzieżowej Rady Gminy, 13 października 

odbyła się I sesja czwartej kadencji Młodzieżowej Rady Gminy. Młodzieżowa Rada Gminy 

ukonstytuowała się. Powołaliśmy koordynatora do spraw dostępności oraz zespołu 

roboczego. Koordynatorem do spraw dostępności jest Pani Anna Szalast- Kierownik GOPS. 

Nastąpiło rozwiązanie umowy o pracę z Panem Pawłem Komoniem. W jego miejsce 

powołaliśmy na Zastępcę Wójta Panią Ewę Mateusiak. Jako Kierownik Zakładu Gospodarki, 

ogłosiliśmy konkurs, nikt się nie zgłosił, więc powołaliśmy Panią, która była Zastępcą 

Kierownika czyli Panią Dorotę Zając. Pani Dorota Zając jest nowym kierownikiem Zakładu 

Gospodarki Komunalnej. Braliśmy udział w szkoleniu z zakresu prowadzenia mobilnego 

urzędnika. Zorganizowaliśmy dzień Edukacji Narodowej, lecz w innej formie niż dotychczas, 

było taki symboliczne tylko wręczenie nagród Wójta i dyrektora, nauczycielom i pracownikom 

wyróżniającym się w ostatnim roku szkolnym. Jeśli chodzi o Zakład Gospodarki Komunalnej to 

zakończono remont dróg w Tchórzewie, Tchórzewie Wsi, w Krasewie został jeszcze odciek przy 

Oszczepalinie. Tam jest taki konfliktowy odcinek bo nie dość, że w Krasewie to jeszcze  

na granicy gmin i powiatów, więc żaden geodeta nie chce wytyczyć. Istniejący stan chcemy 

uchwalić, ale tam niektórzy protestują, nie chcą wpuszczać równarki, kładą się pod koła, ale 



zrobimy coś z tym. Trwają prace budowalne w Starej Wsi, tutaj chodzi o remizę OSP z Funduszu 

Sołeckiego. Trwają prace porządkowe przy, tutaj już wspomniałem, budynku w Woli 

Osowińskiej, tu gdzie była wcześniej apteka. Zakład na bieżąco wykonuje zadania własne 

związane z usuwaniem awarii, wywozu z zbiorników bezodpływowych, obsługą obiektów 

związanych z dostarczaniem wody i doprowadzaniem ścieków.  

Pan Radny Tomasz Kwaśny powiedział: „Wspomniał Pan Wójt o odcinkach gazyfikacji, mam 

pytanie, ten nowy, znaczy remontowany budynek po komisariacie Policji, jak będzie 

ogrzewany? I budynek ośrodka zdrowia?” 

Pan Wójt Radosław Sałata powiedział, że ośrodek zdrowia będzie nadal ogrzewany na olej 

opałowy, a w budynku po posterunku Policji instalacja będzie przygotowana pod ogrzewanie 

gazowe. Na tym etapie gazyfikacji oba budynki nie będą podłączone do sieci, ponieważ tam 

nie będzie robiona instalacja, ze względu na małą liczbę zainteresowanych podłączeniem. 

Pan Radny Tomasz Kwaśny powiedział: „Nie, bo  w kontekście pytam, gdyż otrzymałem 

informację odmowną o przyłączeniu. Tyle tylko, że nie rozumiem skąd ci Panowie wzięli takie 

odległości, bo jest napisane, punkt czwarty, zakres koniecznej rozbudowy sieci średnicy 90 

milimetrów, 1230 metrów. Zakres konieczny, punkt piąty, rozbudowy średnicy 63, długość 

530, czyli razem daje to 1760 metrów. Jakby nie liczyć, do mnie to pewnie dwa razy do dokoła 

oni to liczyli, że im to tak wyszło. Dziękuję.” 

Pani Radna Beata Guz powiedziała, że obecnie trwa wymiana wodomierzy, niektórzy 

mieszkańcy nie chcą wpuszczać pracowników, aby tej wymiany dokonać w związku z trwającą 

pandemią. W związku z tym, czy będą wyciągane jakieś konsekwencje jeśli ktoś nie wpuści 

pracowników? W odpowiedzi od Pana Wójta usłyszała, że jest 1100 wodomierzy, jeśli ktoś nie 

będzie chciał wymienić to zostanie wymieniony innej osobie, jednak w przyszłości wszyscy 

będą posiadali wodomierze ze zdalnym odczytem. 

 

DO PUNKTU 4 

Informacja Przewodniczącej Rady Gminy o pracy od ostatniej sesji. 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio przedstawiła informację o pracy od ostatniej sesji. 

W czasie od ostatniej sesji pełniłam dyżury, podpisywałam i wysyłałam uchwały przyjęte na 

ostatniej sesji. Konsultowałam się z Wójtem w sprawie przebiegu dzisiejszej sesji, zapoznałam 

się z pismami, które wpłynęły do mnie i do Rady Gminy, przygotowywałam z pracownikiem 

materiały na dzisiejszą sesję. 



DO PUNKTU 5, 6 

Działalność kulturalna w gminie Borki 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio powiedziała: „Radni i Sołtysi dostali sprawozdanie  

z działalności kulturalnej, także mam nadzieję, że Państwo zapoznali się z tym sprawozdaniem, 

które przygotowała Pani Dyrektor. Może zaczniemy od tego, czy macie Państwo jakieś pytania 

do Pani Dyrektor? Wszystko jest jasne, nie ma żadnych pytań. Nie ma. W takim razie jeśli nie 

ma żadnych pytań to pozostaje mi zapytać Panią Dyrektor czy chciałaby zabrać głos, jeśli tak 

to prosimy, tutaj do mównicy, bardzo proszę.”  

Pani Małgorzata Kulikowska powiedziała: „Ja mogę powiedzieć tylko tyle, że ze względu na tą 

epidemię, jest jak jest. Nie robimy tyle, ile byśmy chcieli robić. Liczymy na wyrozumiałość, 

raczej przechodzimy na taką działalność typu przygotowywanie jakiś publikacji albo różnych 

takich wydarzeń online. Bo myślę, że w najbliższym półroczu nie ma nawet sensu planować 

niczego, co było dla publiczności dotychczas. Jak Państwo mają jakieś pytania to chętnie 

odpowiem.” 

Pan Radny Tomasz Kwaśny powiedział: „Czytając sprawozdanie, jakby nie patrzeć, pierwszy 

raz jestem zadowolony, bo sprawozdanie jest czytelne, jasne i podpisane. Nie ma kopiuj, wklej 

z Facebooka. Jeżeli coś jest niejasnego, to naprawdę łatwo się doczytać, łatwo zwrócić na który 

punkt i tu naprawdę jest…słowa uznania dla Pani Dyrektor. A fakt, tych imprez jest sporo mimo 

tej pandemii. Miejmy nadzieję, że pandemii nie będzie i w przyszłości…Gminny Ośrodek 

Kultury i Sportu mógł funkcjonować z prawdziwego zdarzenia. Dziękuję.”  

DO PUNKTU 7, 8 

Stan dróg w gminie Borki 

Pan Radny Stanisław Sokół powiedział: „5 października Komisja Rolna, podzielona oczywiście 

na, na dwa samochody jeździliśmy ze względu na obecną sytuację żeby po prostu trochę…ze 

względów bezpieczeństwa. Od Bork w stronę wschodnią tutaj, Stara Wieś, Sitno, Tchórzewy, 

Wrzosów, Kolonia Borki, Pasmugi, Osowno tutaj mój Zastępca. W drugą stronę Woli 

Osowińśkiej, przez Nowiny, Krasew, Wolę Chomejową, Olszewnicę. Także mamy tutaj 

sporządzone protokoły […] Protokół jest dostarczony tutaj do właśnie osoby obsługującej 

Radę, ja też mam w dwóch egzemplarzach. Mój Zastępca też ma. Jeśli ktoś by chciał tutaj  

z obecnych, czy Sołtysów czy Radnych to tutaj mam właśnie, mogę udostępnić. Także chcę 

powiedzieć, że tak stan dróg, no co roku ulega poprawie, no…po to, jak stać nas, na tyle 

wykonujemy tych dróg. Są jeszcze i potrzeby, wiem że poczyniono ustalenie, które tak było 



kiedyś po prostu popularne niedrogie, no po pewnym czasie uległo to zniszczeniu, no i trzeba 

tu jak najszybciej po prostu, póki już nie ulegnie zupełnej zniszczeniu. Jak mamy tutaj, jesteśmy 

świadkami, gdzie znowu te pasy [niezrozumiałe] nie dopuśćmy do takiego stanu, żeby  

po prostu położyć dywanik, póki jeszcze jest na czym położyć. Jak również drogi tłuczniowe, 

no też jest dobra sprawa, no ale z każdym rokiem te dołki występują, trzeba to uzupełniać.  

No mamy trochę tych dróg, tak po prostu rozmawialiśmy tak w sprawach bieżących z Wójtem, 

no jest optymistą, że mówi, że w przeciągu dwóch lat raczej powinniśmy te drogi pokryć 

nawierzchnią asfaltową. Chciałbym żeby tak było, ale czy tak się stanie, trudno powiedzieć. Są 

również drogi polne, też należy uzupełniać, no, póki co tym kruszywem z Olszewnicy,  

a w następnej kolejności drogi gdzie tam prowadzą jeszcze do mieszkańców, należy to również 

też pomyśleć w przyszłości o jakimś lepszym, wierzchnim asfaltowej. Także tutaj no, cóż mogę 

powiedzieć, no, chciałbym żeby po prostu tych pieniędzy było więcej na te nasze drogi.  

Bo drogi służą wszystkim mieszkańcom, sam wiem. Ważne są również inne sprawy, ale drogi 

to są naj…nie chciałbym powiedzieć najważniejsze, ale jedne z najważniejszych. 

[niezrozumiałe] są jeszcze jakieś pytania…dziękuje bardzo.” 

Pan Wójt Radosław Sałata poinformował, że w dodatkowym naborze z Funduszu Dróg 

Samorządowych Gmina pozyskała środki na drogę w Maruszewcu Nowym. Trwają też 

przygotowania do remontu drogi w Pasmugach i zastodolniej w Osownie, od strony Woli 

Osowińskiej.  

Pan Radny Adam Król zwrócił się z zapytaniem do Pana Wójta Radosława Sałaty, czy droga we 

Wrzosowie w kierunku Paszk Małych będzie uzupełniania w tym roku, ponieważ na odcinku 

leśnym są bardzo duże ubytki i wybicia. W odpowiedzi od Pana Wójta usłyszał, że w tym roku 

ubytki w drogach będą jeszcze uzupełniane.  

Pan Radny Stanisław Sokół powiedział, że na Radzie Sołeckiej była propozycja, aby zastodolną 

w Osownie remontować od strony Bork a nie od strony Woli Osowińskiej.  

Pan Wójt Radosław Sałata powiedział, że droga od strony Bork jest w dość dobrym stanie. W 

pierwszej kolejności będzie remontowana od strony Woli Osowińskiej, ponieważ podczas 

deszczów ulewnych piach z drogi zastodolnej jest wynoszony na drogę powiatową przez co są 

zalewane podwórka.  

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio powiedziała, że już kilka razy była zgłaszana konieczność 

wyrównania drogi „odkockiej” w Woli Osowińskiej i dalej nie zostało to zrobione. Zapytała 

Pana Wójta czy droga będzie wyrównana. W odpowiedzi od Pana Wójta usłyszała, że droga 



będzie wyrównana, jednak w pierwszej kolejności jest realizowany fundusz sołecki, aby środki 

nie przepadły.  

Pan Radosław Bącik zgłosił konieczność przywiezienia pospółki na drogę w Nowinach koło 

Pana Niewęgłowskiego. Droga ta została uszkodzona w trakcie budowy wodociągu. Zostały 

tam przywiezione dwie wywrotki pospółki, ale jest to niewystarczające, ponieważ po opadach 

deszczu nie da się tam przejechać z powodu zalegającej na powierzchni gliny. 

Pan Wójt Radosław Sałata przedstawił nowego pracownika do spraw dróg, Pana Michała 

Nowackiego. 

Pani Radna Elżbieta Kulenty zgłosiła konieczność uzupełnienia dołków na drodze koło Pana 

Bernackiego oraz zwróciła się z zapytaniem do Pana Wójta Radosława Sałaty, czy w tym roku 

będzie jeszcze remont dróg polegający na uzupełnianiu pospółką. W odpowiedzi od Pana 

Wójta usłyszała, że tak. 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio zwróciła się z zapytaniem do Pana Wójta Radosława 

Sałaty, czy w tym roku będzie przebudowywana ulica Leśna w Woli Osowińskiej. W odpowiedzi 

od Pana Wójta usłyszała, że w tym roku przebudowa musi zostać rozpoczęta a zakończenie 

jest planowane na maj 2021. 

DO PUNKTU 9, 10 

Sprawozdanie z wykonania budżetu za I półrocze 2020 r. 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio zapytała, czy ktoś chciałby zabrać głos w tej kwestii. 

Nikt się nie zgłosił. 

DO PUNKTU 11, 12 

Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Borkach 

Pani Anna Szalast powiedziała, że na sesji omawiane będzie kilka dokumentów z GOPSu, które 

są ze sobą zbieżne i należy je rozpatrywać całościowo.  

DO PUNKTU 13, 14 

Sprawozdanie z Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Borkach z realizacji zadań  

z zakresu wspierania rodziny za rok 2019 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio zapytała, czy ktoś chciałby zabrać głos w tej kwestii. 

Nikt się nie zgłosił. 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio przywitała Panią Mecenas Magdalenę Piskorską- 

Szczepaniuk, która dotarła na sesję. 

 



DO PUNKTU 15 

Przyjęcie uchwały Rady Gminy Borki 

15.1 w sprawie sporządzenia oceny zasobów pomocy społecznej Gminy Borki za rok 

2019 

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała w sprawie sporządzenia oceny zasobów pomocy 

społecznej Gminy Borki za rok 2019 w obecności 11 Radnych 11 głosami ,,za” została przyjęta.  

15.2 w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w rodzinie 

oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie Gminy Borki na lata 2021- 2025 

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała w sprawie przyjęcia „Gminnego Programu 

Przeciwdziałania Przemocy w rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie Gminy Borki 

na lata 2021- 2025 w obecności 12 Radnych 12 głosami ,,za” została przyjęta.  

15.3 w sprawie zmian uchwały budżetowej na rok 2020 

Pani Skarbnik Katarzyna Krupa zgłosiła 3 poprawki do uchwały. W związku ze zmianami 

sposobu realizacji projektu, spowodowane pandemią, projekt „Wesołe Przedszkolaki w gminie 

Borki”. Oszczędności na wyżywieniu dzieci, trzeba przenieść pieniądze na prowadzenie zajęć 

dodatkowych, to będzie kwota 31 000 zł. W projekcie „Klub Seniora w gminie Borki”, zmiana 

etatu animatora z umów zleceń na umowę o pracę, na paragraf 11 500. W związku  

z koniecznością zapewnienia wkładu własnego na program „Wspieraj Seniora”, przeniesienie 

środków z rozdziału 85202 na rozdział 85295 w kwocie 3 497 zł. 

Po przeprowadzonym głosowaniu poprawki do uchwały w sprawie zmian uchwały budżetowej 

na rok 2020 w obecności 12 Radnych 12 głosami ,,za” zostały przyjęte.  

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała w sprawie zmian uchwały budżetowej na rok 2020 

w obecności 12 Radnych 12 głosami ,,za” została przyjęta.  

15.4 w sprawie wieloletniej prognozy finansowej 

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała w sprawie wieloletniej prognozy finansowej  

w obecności 12 Radnych 12 głosami ,,za” została przyjęta.  

15.5 w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości obowiązujących 

na terenie gminy Borki na rok 2021 

Pan Radny Tomasz Kwaśny powiedział: „Chciałbym zgłosić poprawkę, bo jakby nie patrzeć. 

Na pewno nie możemy się zgodzić na maksymalne stawki, jesteśmy właśnie w dobie pandemii 

i nie możemy mieszkańców obciążać tak dużymi podatkami. Uważam, że powinniśmy, jeżeli 

już urealnić podatek tegoroczny o założeniach Ministra Finansów, który przyjął 1,8% inflacji  



do budżetu Państwa na 2021 rok.  I zgłaszam poprawkę w następującym brzmieniu, tu już nie 

będę tych całych tekstów cytował tylko w punkcie a, stawkę 0,99 zamienić na 0,65, w punkcie 

b, 4,99 zamienić na 4,90, w punkcie c, stawkę 0,52 zamienić na 0,30, w punkcie d, stawkę 3,28 

zamienić na 1,02, w punkcie 2 podpunkt a, stawkę 0,85 zamienić na 0,49, w punkcie b, stawkę 

24,85 zł zamienić na 17,14 zł, w punkcie c, 11,62 zł zamienić na 10,20 zł, w punkcie d, 5,06 zł 

zamienić na 4,57 zł i w punkcie e, 8,37 zł zamienić na 7,24 zł. Wartość budowli 2% pozostałoby. 

Dziękuję.” 

Pan Wójt Radosław Sałata powiedział: „Proszę Państwa, oczywiście Wy decydujecie, to jest 

projekt, tylko te stawki które tu Pan Kwaśny przedstawił to są śmieszne. A świadczy to nawet 

o tym Pana Kwaśnego wystąpienie na poprzedniej sesji, gdzie zarzucił Wójtowi, że nie 

pozyskuje subwencji i dotacji i gmina Borki jest na ostatnim miejscu w rankingu. Chciałbym 

powiedzieć, że właśnie ten ranking był oparty o dochodach mieszkańca, nie uwzględniając 

pozyskanych środków zewnętrznych, czyli defacto to co możemy zrobić my jak Wójt i Urząd 

Gminy. Te dotacje o które oskarżał nas tutaj Pan Kwaśny, że nie pozyskujemy subwencji. To są 

subwencje wyrównawcze, równoważące, oświatowe i te subwencje są z budżetu Państwa. 

One są brane, jeśli chodzi o subwencję oświatową, jest bardzo dużo różnych współczynników, 

ale to są współczynniki związane z ilością uczniów, do jakiej kategorii ci uczniowie są 

zakwalifikowani oraz wykształcenie nauczycieli, więc tutaj my nie mamy żadnego wpływu na 

to, na tą subwencję, dostajemy jaką dostajemy. Jeśli chodzi o subwencje równoważące  

i uzupełniające to podstawową i uzupełniającą to tutaj jest brane pod uwagę, dochody 

podatkowe gminy za uprzedni rok, liczba mieszkańców zamieszkałych na terenie gminy, 

wskaźnik dochodów podatkowych gminy do liczby mieszkańców oraz dochody podatkowe 

wszystkich gmin w kraju, liczba mieszkańców w kraju na poprzedni rok i wskaźnik dochodów 

podatkowych w kraju do liczby mieszkańców, więc jeśli będziemy mieć małe dochody to 

będziemy też mieli małe subwencje. Będziemy na końcu Panie Kwaśny. A jeśli chodzi  

o zestawienie takie realne, żeby Pan miał to…ten obraz cały, ta nasza kadra, którą Pan nazywa, 

jak nazywa we Wspólnocie, pozyskuje bardzo dużo pieniędzy. Nawet napisaliśmy informację 

publiczną do sąsiednich gmin w powiecie, odpowiedziała nam tylko Komarówka, Wohyń, 

Kąkolewnica. I na podstawie, no nawet nie na podstawie tego, na podstawie tego przedstawię 

zaraz ile my pozyskaliśmy, ile napisaliśmy wniosków w kontekście do tych gmin, ale na 

podstawie sprawozdań finansowych, które Pani Skarbnik przeanalizowała, tych wszystkich 

naszych gmin z powiatu to dochód na mieszkańca, nasz, uzyskując to dofinansowanie, podwoił 



się i z ostatniego wskoczyliśmy na miejsce drugie, więc nie jest tak szaro jak Panu Kwaśnemu 

się wydaje. Zestawiając wnioski oraz przyznane kwoty dofinansowania na lata 2015-2020  

w gminie Komarówka Podlaska, Wohyń, Kąkolewnica i gmina Borki. Powiem tak, w 2015 roku 

pozytywne wnioski, my jako gmina Borki napisaliśmy najwięcej, bo 8, gdzie z pozostałych gmin 

tylko Komarówka 4, pozostali nic. I na kwotę największą, pozyskaliśmy osiem…no to był rok, 

taki okres, ale najwięcej 837 tys. ponad. W 2016 my też napisaliśmy, wszyscy w sumie tak 

samo, po 2 wnioski pozytywne i tutaj gmina Kąkolewnica 727 000 pozyskała, my mniej, 205. 

W 2017 roku najwięcej pozytywnych wniosków i pozyskaliśmy 1 337 000 zł. Lepsi byli od nas 

Komarówka, gdzie tam 2 000 000 pozyskała, ale w 2018 już, my najwięcej napisaliśmy 

wniosków pozytywnie rozpatrzonych, pozyskaliśmy największą kwotę, prawie 7 000 000, 

gdzie pozostałe gminy o wiele, wiele mniej. W 2019 roku też najwięcej wniosków 

pozyskaliśmy, pozytywnych napisaliśmy 12 i na kwotę prawie 10 000 000. W 2020 roku też 

najwięcej pozytywnych wniosków napisaliśmy, 15 i też na największą kwotę, prawie 6 500 000 

złotych. Więc proszę Państwa, oczywiście, maksymalne stawki daliśmy nie po to, nie po to, że 

chcemy te maksymalne tylko żeby negocjować, ale proszę nie popaść w jakąś paranoje  

i ustalać 1,8 % podwyżkę, bo nie dość, że na śmieci nam cały czas brakuje, stawki cen cały czas 

obniżacie, będziemy dokładać. Nie będziemy mieli po prostu na wkład własny na te wnioski,  

a dużo pieniędzy można pozyskać, więc, więc się po prostu zastanówcie czy, czy te 1,8%, to 

jest naprawdę, to jest 10 groszy. W niektórych przypadkach jak tu patrzę to 1 grosz. Pandemia 

wcześniej czy później minie, zawsze przecież można jeśli ktoś jest w złej sytuacji umorzenie 

zrobić, więc naprawdę zastanówcie się i, i podejmijcie mądrą decyzję.” 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio powiedziała, że nie przypomina sobie żeby Rada obniżała 

stawki wcześniej. Jeśli już to były podwyższane. 

Pan Wójt Radosław Sałata powiedział, że Rada cały czas obniża stawki, bo podstawowe stawki 

są te, które Rząd ogłasza, czyli te maksymalne. Jeśli gmina jest bogata to może dawać ulgi 

mieszkańcom. Przez ulgi podatkowe gmina dostaje mniejsze subwencje. 

Pan Radny Tomasz Kwaśny powiedział: „Takich dość, dość kontrowersyjnych używał Pan słów. 

Ja Pana, że tak powiem, nie oskarżałem tylko dopytywałem. Taka jest rola radnego, 

dopytywać. Tak samo chodziło o ranking, który był w radzyńinfo publikowany, prosiłem tylko 

Pana o komentarz. Tam wyraźnie było nap…jest napisane, że na tej pozycji, to jest jedna rzecz. 

Jeżeli chodzi o stawi podatkowe to w chwili obecnej, w roku 2020, jeżeli sam, sam Pan 

porównuje się w porównaniu z pieniędzmi pozyskanymi, to stawki w 2020 roku w gminie Borki 



są jedne z większych. Dla przykładu, związany z prowadzeniem działalności gospodarczej tutaj, 

tutaj mamy w tym przypadku jedną z niższych, ale jeżeli chodzi na przykład o podatek rolny, 

nad którym dzisiaj nie debatujemy, jest jeden z wyższych, bo w Kąkolewnicy jest 38, bo  

w Ulanie jest 36. Jeżeli chodzi na przykład pod wodami, ten pewnie jest mniej…nas dotyczy, 

ale ten jest najwyższy, w innych gminach jest niższy. Na przykład pozostałych gruntów mamy 

praktycznie poza Radzyniem najwyższy, 0,30 grosza, a na przykład w Czemiernikach jest 13,  

w Kąkolewnicy 22, w Komarówce 25, w Ulanie 26. Podatnik, który przychodził do mnie płacić 

podatek z miasta Radzynia mówił, w mieście Radzyniu płaci 25 groszy a w Borkach 30. Teraz 

propozycja jest wywindować na 52 grosze, czyli wzrosty znaczące, bo sięgające 

[niezrozumiałe] 55%, na kolejnej grupie 73, na kolejnej 228, później 77. To są takie, można by 

po kolei, tylko nie chciałbym Państwu zabierać czasu. A wzrost zaproponowany przeze mnie 

to zaokrąglony w górę do pełnych 2%, pominąwszy stawkę od gruntów, gdzie zostało by na 

poziomie tegorocznym, ponieważ w tamtym, znaczy jak uchwalaliśmy na rok bieżący, 

podnieśliśmy ją o 66,6%. Dziękuję.” 

Po przeprowadzonym głosowaniu poprawka Radnego do uchwały w sprawie określenia 

wysokości stawek podatku od nieruchomości obowiązujących na terenie gminy Borki na rok 

2021 w obecności 12 Radnych 8 głosami ,,za”, 3 „przeciw”, 1 „wstrzymuję się” została przyjęta.  

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała w sprawie określenia wysokości stawek podatku 

od nieruchomości obowiązujących na terenie gminy Borki na rok 2021 w obecności 12 

Radnych 11 głosami ,,za”, 1 „wstrzymuję się” została przyjęta.  

15.6 zmieniająca uchwałę Nr XI.57.2015 z dnia 20 listopada 2015 r. w sprawie 

wprowadzenia zwolnień od podatku od nieruchomości na terenie gminy Borki 

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała zmieniająca uchwałę Nr XI.57.2015 z dnia 20 

listopada 2015 r. w sprawie wprowadzenia zwolnień od podatku od nieruchomości na terenie 

gminy Borki w obecności 12 Radnych 10 głosami ,,za”, 1 „przeciw”, 1 „wstrzymuję się” została 

przyjęta.  

15.7 w sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Borki z Organizacjami 

Pozarządowymi oraz Podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności 

pożytku publicznego i wolontariacie na rok 2021 

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała w sprawie uchwalenia Programu Współpracy 

Gminy Borki z Organizacjami Pozarządowymi oraz Podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 



3 ustawy o działalności pożytku publicznego i wolontariacie na rok 2021 w obecności 12 

Radnych 12 głosami ,,za”, została przyjęta.  

15.8 w sprawie zmiany statutu Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Borkach; 

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała w sprawie zmiany statutu Gminnego Ośrodka 

Pomocy Społecznej w Borkach w obecności 12 Radnych 12 głosami ,,za”, została przyjęta.  

15.9 w sprawie powierzenia Zastępcy Wójta Gminy Borki reprezentowania Gminy Borki 

w Zgromadzeniu Związku Komunalnego Gmin Powiatu Radzyńskiego 

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała w sprawie powierzenia Zastępcy Wójta Gminy 

Borki reprezentowania Gminy Borki w Zgromadzeniu Związku Komunalnego Gmin Powiatu 

Radzyńskiego w obecności 12 Radnych 12 głosami ,,za”, została przyjęta.  

15.10 w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy z Powiatem Radzyńskim 

dotyczącej przejęcia zadania publicznego Powiatu Radzyńskiego w zakresie obowiązków 

z zakresu zimowego utrzymania dróg powiatowych w sezonie 2020-2021 r. 

Po przeprowadzonym głosowaniu uchwała w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy  

z Powiatem Radzyńskim dotyczącej przejęcia zadania publicznego Powiatu Radzyńskiego  

w zakresie obowiązków z zakresu zimowego utrzymania dróg powiatowych w sezonie 2020-

2021 r. w obecności 12 Radnych 12 głosami ,,za”, została przyjęta.  

DO PUNKTU 16 

Rozpatrzenie przez Radę Gminy Borki odwołania od decyzji Wójta Gminy Borki w sprawie 

funduszu sołeckiego przypadającego sołectwu Borki na rok 2021 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio powiedziała, że Sołectwo Borki zgłosiło się z propozycją  

w sprawie funduszu sołeckiego natomiast Wójt Gminy Borki rozpatrzył negatywnie wniosek  

i teraz do Rady musi zdecydować czy Sołectwo otrzyma środki. 

Po przeprowadzonym głosowaniu wniosek z fundusz sołeckiego sołectwa Borki na rok 2021  

w obecności 12 Radnych 12 głosami ,,za”, został przyjęty.  

DO PUNKTU 17 

Sprawy bieżące Rady Gminy Borki 

Pan Radny Adam Król zgłosił, że podczas rewitalizacji budynku OSP Wrzosów zostało 

zamontowane na zewnątrz ledowe oświetlenie, które świeci bardzo słabo oraz, że na dole w 

pomieszczeniach są szafy, które należałoby stamtąd zabrać, ponieważ wyłączają one 

pomieszczenia z użytku. W odpowiedzi od Pana Wójta usłyszał, że na jest wolna sala na górze, 

więc z niej można korzystać. Szafy zostaną zabrane, a oświetlenie zostanie sprawdzone. 



DO PUNKTU 18 

Interpelacje i zapytania Radnych 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio zapytała czy ktoś chciałby złożyć interpelacje lub 

zapytanie. 

Nikt się nie zgłosił. 

DO PUNKTU 19 

Wnioski stałych Komisji Rady, Radnych i Wójta 

Pan Wójt Radosław Sałata podziękował za sprawne przeprowadzenie sesji oraz 

poinformował, że od dzisiejszej sesji na nagraniu muszą być umieszczane napisy, dlatego 

najlepiej jakby sesje nie trwały dłużej niż 3 godziny, ponieważ oferty na tworzenie napisów są 

przeważnie do 3 godzin a potem trzeba dopłacać za każdą dodatkową minutę. Zaproponował 

także, aby sporne sprawy przedyskutować na komisjach.  

DO PUNKTU 20  

Przyjęcie protokołu z XXX sesji Rady Gminy 

Po przeprowadzonym głosowaniu protokół z XXX sesji Rady Gminy Borki w obecności 12 

Radnych 12 głosami ,,za” został przyjęty.  

DO PUNKTU 21 

Zakończenie posiedzenia 

Pani Przewodnicząca Danuta Kucio zamknęła obrady XXXI Sesji Rady Gminy Borki.  

 

 

Protokolant  

Katarzyna Bober 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 


